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UVODNIK
  

Poštovani čitaoci!

         Septembarsko izdanje Komorskog informatora 
obiluje informacijama sa sajamskih aktivnosti. 
Raduje da u Bosni i Hercegovini ima ovakvih 
privrednih manifestacija, da se uspijevaju održati 
u veoma teškom vremenu. Posebno raduje 
primjer Bihaća, Privredne komore Unsko-sanskog 
kantona” i sajam “Ekobis”. Ova privredna sajamska 
manifestacija je iz godine u godinu sve kvalitetnija 
a jubilarni deseti po redu sajam, organizovan je po 
uzoru na velike evropske sajamske manifestacije 
i zaslužuje najviše ocjene. Zadovoljstvo je 
učestovati na Ekobisu, ne samo privrednicima, predstavnicima fi rmi članica naše 
komore koji su se pohvalno i u superlativima izjasnili o sajmu u Bihaću, nego, 
moram priznati, i nama iz komora, iz komorskog sistema, oreganizatorima 
zajedničke izložbene postavke. Radujemo se svakom novom Ekobisu i Bihaću.
       Kako je u ovom periodu iza nas i onom koji nas očekuje, održano a i očekuje 
nas nekoliko sajamskih manifestacija, zaslužuju da ih i pomenemo. U Gradačcu je 
uspješno organizovana i održana najstarija specijalizovana sajamska manifestacija.  
39. međunarodni sajam poljoprivrede i prehrambene industrije - Sajam šljive u 
Gradačcu, na visokom nivou, opravadava tradiciju, svrhu, postojanje, sve čestitke.
     I Bijeljina zaslužuje visoke ocjene za organizaciju sajma poljoprivrede. 11. 
Međunarodni poljoprivredni sajam “Interagro 2012” bilježi povećenje  broja izlagača 
i posjetilaca. Privreda Tuzlanskog kantona bila je prisutna na pomenute tri sajamske 
manifestacije. Kantonalna privredna komora Tuzla je po tradiciji, organizovala zajedničku 
izložbenu postavku na kojoj je oko dvadeset fi rmi članica Komore bilo predstavljeno, 
kataloški,uzorcima, propagandnim materijalima, putem promocija, degustacija. 
Raduje također i podatak da je sve više privrednih subjekata, članica Komore Tuzla, 
zainteresovano za sajamske aktivnosti. Sve više je poziva i prijava, uključenja 
u naše pokušaje da predstavimo ono što nudi privreda sa područja Tuzlanskog 
kantona. Prihvataju se pozivi koje mi upućujemo putem komorske web stranice, 
našeg servisa “Vijesti iz privrede” i Komorskog infomatora i sve je više fi rme 
čiji vlasnici žele biti dio zajedničke postavke. To nas raduje, daje potvrdu da 
radimo dobar posao i podstrek, ne podsticaje, nego baš podstrek, da nastavimo 
sa organizacijom zajedničkih sajamskih nastupa. Važno je pomenuti da je to 
omogućeno izvanrednom međukomorskom saradnjom, odnosima predsjednika 
komora  u BiH i regionu i za očekivati je da će tako biti i  narednom periodu. 
     S tim u vezi, treba istaći i ono što nas očekuje do kraja godine. Učinit će 
se napori da se odmah nakon nastupa na sajmu ZEPS u Zenici, dogovore nastup 
na sajmu u Doboju. 16. po redu Međunarodni sajam malih i srednjih preduzeća, 
preduzetništva i fi rmi u osnivanju “Doboj Expo 2012” biće održan od 17. do 20. 
oktobra. Na sajmu u Bihaću je već dogovoreno naše učešće na sajmu u Brčko 
Distriktu.  11. Međunarodni sajam privrede “Brčko 2012” će biti održan od 16. 
do 20. novembra. Mala pauza, pa se opet okreće krug, Virovitica, Osijek, Split, 
Novi Sad, Gračanica, Lukavac, Gradačac, Bihać, Bijeljina, Zenica, Doboj, Brčko....

Dino Kalesić
gl. i odg. urednik

ZAŠTO BITI ČLANICA KANTONALNE PRIVREDNE KOMORE TUZLA
Komora svojim članicama kao i onim koji žele biti član ove privredne 
asocijacije, pomaže u realizaciji poslovnih ciljeva i planova i zastupa njihove interese.

To se prije svega odnosi na:

•  Organizovanje u udruženja po granama djelatnosti: vijeće, sekcije, komisije i 
    druge oblike organizovanja u zastupanju i realizovanju poslovnih ciljeva

•  Mogućnost besplatnog korištenja kompletne infrastrukture Komore u provođenju svih
  oblika aktivnosti (multimedijalna sala za sjednice, fax, telefon, i druga tehnička 
                     pomagala) za održavanje skupova, sastanaka, prezentacija, promocija, predavanja i seminara

•  Posredovanje kod izdvanja viza

•  Pripremanje i organizovanje nastupa na sajmovima izložbama i drugim oblicima 
    prezentacije

•  Besplatno predstavljanje u listu “Komorski informator”

•  Besplatno predstavljanje na web stranici Komore

•  Besplatni mali oglasi i obavještenja na web stranici Komore

•  Besplatno uvrštavanje informacija u dnevni “Privredni servis” Komore.
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Upravni odbor Kantonalne privredne komore Tuzla održao je  
XVI sjednicu u okviru redovnih godišnjih aktivnosti. Sjednici je 
prisustvovao i Refi k Hodžić, potpredsjednik Udruženja za šumarstvo 
i drvnu industriju industriju Kantonalne privredne komore Tuzal, 
koji je članovima ovog komorskog tijela prezentovao Informaciju 
o šumskim resursima upravljanja i gospodarenja sa akcentom na 
certifi ciranje šuma i potrebe drvoprerađivačke industrije za drvnim 
sortimentima u 2012.godini na području Tuzlanskog kantona te 
Informaciju o šumskim požarima i nastalim štetama na području 
šuma Tuzlanskog kantona za  period januar-avgust 2012.godine. U 
informaciji je istaknuto kako je JP „Šume TK“ dd Kladanj pokrenulo 
projekat certifi ciranja gospodarenja šumama na preostalom dijelu 
necertifi ciranih državnih šuma na području Tuzlanskog kantona 
a koji je sastavni dio Plana poslovanja preduzeća za trogodišnji 
period 2012-2014.godina. “Osnovni ciljevi certifi kacije su potvrditi 
stogodišnju tradiciju održivog gospodarenja šumama, približiti 
šumu kao ekosistem široj populaciji stanovništva, zadovoljenje 
sve većih socio-ekoloških zahtjeva, izdvojiti i zaštititi površine 
šuma visoke zaštitne vrijdnosti (HCVF), zadovoljiti zahtjeve 
kupaca šumskih drvnih sortimenata za certifi ciranim proizvodom, 
povećanje konkurentske sposobnosti preduzeća i unaprijediti sve 
performanse poslovanja preduzeća” pojasnio je direktor Hodžić. 
Kako je istakao, u cilju pokazivanja dugoročne predanosti ka 
slaganju sa principima FSC P&C, potpisano je pismo namjere 
između Italijanske kuće WWF(World Wide Fund for Nature), 
Federalne uprave za šumarstvo i Kantonalne uprave za šumarstvo 

Aktivnosti komorskih tijela... 
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- Šumski resursi  - certifi ciranje šuma - potrebe drvoprerađivačke industrije - 
štete nastale uslijed šumskih požara - 

i preduzeća sa ciljem realizacije projekta certifi ciranja i izdvajanja 
HCVF vrijednosti. “Realizacijom potpisanog pisma namjere JP 
„Šume TK“ DD Kladanj će postati član  GLOBALNE TRGOVINSKE 
MREŽE ZA ŠUMARSTVO ( The global forest and trade network – 
GFTN )”, rekao je Refi k Hodžić. Istakao je kako je WWF (World 
Wide Fund for Nature) pokrenuo projekat Globalne trgovinske 
mreže za šumarstvo sa zadatkom da promovira dobre prakse u 
gazdovanju šumama. Globalna trgovinska mreža šumarstva pruža 
jedinstven, vjerodostojan i transparentan globalni okvir unutar 
kojeg progresivno i kupci i proizvođači mogu pokazati najbolje 
prakse i razne pogodnosti koje se pružaju u sljedećim područjima 
koja se odnose na pristup informacijama, smjernice i pristup 
najboljim praktičnim alatima, veze sa uredima Globalne trgovinske 
mreže (GFTN) i Svjetskog fonda za prirodu (WWF) i pripremu za 
FSC certifi kaciju. Pojasnio je direktor Hodžić i šta znači “HABEaS”, 
što je skraćenica za Hotspot Areas for biodiversity and ecosystem 
services (Žarišne površine za biodiverzitet i usluge ekosistema 
-usluge općekorisnih funkcija šuma). “To je ustvari online 
Geoinformacioni sistem (GIS) koji omogućava slobodan pristup 
informacijama koje se odnose na biodiverzitet i usluge ekosisema 
(općekorisne funkcije šuma) koji je razvijen od WWF Portugal 
(Svjetskog Fonda za prirodu Portugal). Do sad je ovaj alat primjenjen 
samo u Portugalu. Radi se na tome da se primjena ovog HABEaS 
alat proširi i na ostatak Mediteranske regije (to se prvenstveno 
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odnosi na Španiju, Francusku i Italiju) i Tuzlanski kanton u Bosni i 
Hercegovini, koji bi ustvari bio prvo područje izvan Portugala gdje je 
primjenjen ovaj alat. Primjena ovog specifi čnog online GIS alata će 
doprinijeti i olakšati identifi kaciju Šuma Visoke zaštitne vrijednosti 
(HCVF- High Cinzervation Value Forest) u kontekstu dobijanja FSC 
certifi kata. Identifi kacija šuma visoke zaštitne vrijednosti i sam 
proces cerifi kacije svih državnih šuma na području Tuzlanskog 
kantona će olakšati procjenu biološke raznolikosti u kontekstu 
primjene EU Direktive o staništima u BiH”. Kako je naglasio Refi k 
Hodžić, u cilju uspješnog realizovanja navedenog projektnog 
zadatka, JP „Šume TK“ DD Kladanj je potpisalo ugovor sa 
Šumarskim fakultetom Sarajevo o poslovnoj saradnji u dijelu 
pružanja savjetodavnih i konsultantskih usluga. Glavni dio 
planiranih aktivnosti na pripremi preduzeća za certifi ciranje 
preostalog dijela državnih šuma Tuzlanskog kantona kao i 
izdvajanju i obradi Šuma visoke zaštitne vrijednosti (HCVF) radit 
će stručni kadar preduzeća na čelu sa formiranom radnom grupom 
koja vodi kompletan projekat. Rok za relizaciju kompletnog 
projekta je do kraja 2014. godine. Na kraju važno je napomenuti 
da je JP „Šume TK“ DD Kladanj uspješno prošlo prvu reviziju 
posjedovanja FSC certifi kata za ŠGP „Majevičko“ i ŠGP „Konjuh“ 
GJ „Srednja Drinjača“.Informacija o šumskim požarima i nastalim 
štetama na području šuma tuzlanskog kantona za period januar-
avgust 2012. godine istaknuto je da je zbog poznatih vremenskih 
prilika, sušnog perioda, te ljudskih faktora u pomenutom periodu 
došlo do većeg broja požara. Evidentirane su manje ili veće štete, 

čija procjena je u određenim dijelovima još u toku i konačni 
obračun šteta će biti izvršen nakon sanacije požara. Gašnje požara 
bilo je na teretu JP “Šume TK” d.d. Kladanj, uz pomoć vatrogasnih 
jedinica te u malom dijelu štabova civilne zaštite koji su se, kako 
je istaknuto u Informaciji, uglavnom bavili izdavanjem saopštenja, 
te povremenom koordinacijom između vatrogasnih jedinica i 
šumarije unutar gazdinstva. Zaključeno je na ovom skupu da je 
neophodno pojačati nadzor na kretanju i legitimisanje lica, kroz 
šumu ili šumskom zemljištu. U cilju efi kasnije službe osmatranja, 
te pravovremenih dojava o nastalom požaru pod hitno je potrebno 
aktivirati provođenje procedure za dobijanje saglasnosti za radio 
frekvenciju mobilnog radio uređaja od nadležne institucije za 
ŠPP-a koja nemaju potrebnu dozvolu odnosno područje pokriveno 
signalom.Porebno je i da mediji daju valjane informacije o učešću 
preduzeća u gašenju požara. Stav je kako će donošenje kantonalnog 
Zakona o šumama  popraviti situaciju oko preraspodjele aktivnosti 
na posljedicama nastale požarom i troškova gašenja požara. O 
svemu ovome neophodno je što prije razgovarati sa kantonalnim 
i opštinskim štabovima civilne zaštite, nadležnim ministarstvom, 
Kantonalnom upravom za šumarstvo, kantonalnim i opštinskim 
štabovima civilne zaštite i upoznati ih sa sadržajem Informacija 
o šumskim požarima i nastalim štetama na području šuma 
tuzlanskog kantona za period januar-avgust 2012. godine, 
zaključeno je na sjednci UO Kantonalne privredne komore Tuzla.
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Razgovor s povodom...... 

MINISTAR ČAČKOVIĆ:  “URAĐEN JE IDEJNI PROJEKAT -  CARGO CENTAR 
SA AIRPARKOM“ PREZENTOVAN NA MEĐUNARODNOJ INVESTICIJSKOJ 

KONFERENCIJI BBI”

-   Informacije o aktivnostima vezanim za izgradnju autoputa Tuzla - rijeka 
Sava (Orašje) i J.P. „Međunarodni aerodrom Tuzla - regionalni cargo centar sa 
airparkom“, za Komorski informator dao je Aziz Čačković, ministar za trgovinu, 

turizam i saobraćaj u Vladi Tuzlanskog kantona - 

Kada je u pitanju druga tema o kojoj smo razgovarali sa 
ministrom Čačkovićem a koja se odnosi na  „Međunarodni 
aerodrom Tuzla - regionalni cargo centar sa airparkom“, 
istaknuto je kako je Ministarstvo trgovine, turizma i saobraćaja 
u saradnji sa Nadzornim odborom i Upravom preduzeća u 
2011. godini uradilo i promovisalo projekat „Međunarodni 
aerodrom Tuzla - regionalni cargo centar sa airparkom“ 
koji je od strane Vlade i Skupštine TK prihvaćen kao jedan 
od strateških projekata bitan za  razvoj cijelog kantona. 

“U organizaciji Ministarstva urađen je tizzer i profi l 
projekta „Međunarodni aerodrom Tuzla - regionalni cargo 
centar sa airparkom“ i isti je prezentovan na međunarodnoj 
investicijskoj Konferenciji BBi Banke Sarajevo u maju 
2012. godine.  Istovremeno sa pokušajem da se obezbjedi 
strateški partner odnosno da se obezbjede neophodna 
fi nansijska sredstva za realizaciju ovog strateškog 
projekta, Ministarstvo je u saradnji sa menadžmentom 
aerodroma intenzivno radilo sa ciljem da se obezbjedi 
samoodrživost u funkcionisanju JP „Međunarodni 
aerodrom Tuzla“. JP „Međunarodni aerodrom Tuzla“ 
poslije niza godina i problema koji u kontinuitetu prate 
ovo preduzeće od njegovog osnivanja pa sve do danas, 

uspjelo je ostvariti pozitivan poslovni rezultat u 2011. 
godini, sa kojim u ovom momentu možemo biti zadovoljni, 
odnosno  ostvarenim prihodima aerodroma u cjelosti 
su pokriveni rashodi i troškovi poslovanja. Uzimajući 
u obzir aktivnosti u prvih osam mjeseci 2012. godine 
slični rezultati se mogu očekivati i na kraju godine”, 

rekao je Aziz Čačković, ministar za trgovinu, turizam i saobraćaj 
u Vladi Tuzlanskog kantona. Naglasio je kako umjereni optimizam 
za dalji razvoj aerodroma leži i u činjenici da su veliki  interes i 
spremnost da otvore letove prema Tuzli, iskazali međunarodni 
avio operatori  te je za očekivati da se u skorijoj budućnosti 
potpiše ugovora sa niskobudžetnom (low cost) avio kompanijom 
sa ciljem da aerodrom bude veza regije s/i Bosne,  sa Evropom i 
dalje, u prvoj fazi, a zatim da postane glavni regionalni aerodrom 
za low cost kompanije. Iz svega navedenog evidentno je da se JP 

„Međunarodni aerodrom Tuzla“ po prvi put posmatra kao strateški 
projekat Vlade i resornog Ministarstva, što opravdano stvara 
predpostavke ne samo za  njegov  brži razvoj već i brži razvoj  
privrede TK u cjelini.Kako je za Komorski informator istakao  
Aziz Čačković, ministar za trgovinu, turizam i saobraćaj u Vladi 
Tuzlanskog kantona, Ministarstvo na čijem je čelu, kao resorno 
ministarstvo za oblast cestovne infrastrukture na području 
Tuzlanskog kantona, od početka je bilo involvirano na pripremi 
projekta izgradnje autoputa Tuzla – rijeka Sava (Orašje) , a u 
skladu sa ranije usvojenim stavovima, zaključcima i odlukama 
Vlade i Skupštine TK. 
“Značajno je pomenuti da je kompletan projekat je 
funkcionalno podijeljen u šest lotova kako slijedi:Lot 
1: Orašje - Brčko, km 0+000-km 18+500, Lot 2: 
Brčko - Maoča, km 18+500-km 32+610, Lot 3: Maoča 
- Majevica, km 32+610-km 43+320, Lot 4: Majevica 
- Čanići, km 43+320-km 55+860, Lot 5: Čanići 
- Mihatovići, km 55+860-km 63+330 Lot 6: Mihatovići 
- Bosanska Poljana, km 63+330-km 64+564. Projekat  
je funkcionalno podijeljen na više lotova iz razloga 
ekonomske efi kasnosti etapne realizacije kao i 
fl eksibilnosti samog projekta odnosno funkcionalnosti 
i efi kasnosti kao i same etapne izgradnje projekta. 

Za navedeni projekat autoputa Tuzla – rijeka Sava 
(Orašje)  trenutno je urađen Idejni projekat, tako da je 
ostavljena mogućnost da budući investitor –koncesionar 
sam uradi Izvedbeni projekat”, rekao je ministar Čačković.
Naglasio je kako za projekat vlada veliko interesovanje, 
jer osigurava visoku stopu ekonomske rentabilnosti i 
sa opštedruštvenog aspekta je nesumnjivo opravdan. 
“Takođe, projekat je izuzetno prihvatljiv, jer se trasa 
buduće saobraćajnice najvećim dijelom prostire na 
državnom zemljištu što je sa stanovišta rješavanja 
imovinsko - pravnih poslova i eksproprijacije zemljišta 
puno povoljnije za budućeg investitora”, dodao je 
ministar Čačković. Kako je istakao, trenutno se vode intenzivni 
pregovori sa mnogim zainteresovanim  koncesionarima tako 
da je realizacija ovog projekta izvjesna u skoroj budućnosti. 
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Iz komorskih udruženja ... 

 
REDOVNE SJEDNICE ODBORA KOMORSKIH UDRUŽENJA

 Održana sjednica Odbora udruženja za energetiku, rudarsrtvo i industriju - 
Održana sjednica Odbora grupacije za mlijeko  - Održana sjednica Odbora udruženja 

za trgovinu, ugostiteljstvo i turizam - 

U Kantonalnoj privrednoj Komori Tuzla je održana sjednica Odbora 
Udruženja za energiju, rudarstvo i industriju. Na dnevnom redu je 
bio rezime Javne rasprave o ocjeni Studije o procjeni utjecaja na 
okoliš TE Banovići snage 300 MW. Strateški projekat za Tuzlanski 
kanton je izgradnja termoelektrane i cementare u Banovićima 
te je napravljena Studija o procjeni uticaja na okoliš ocijenjena 
veoma dobrom. Dokazala je da planirani industrijski objekti 
neće biti zagađivači okoliša i mještana Banovića. Idejni nacrt  je 
završen i očekuje se dobijanje okolinske dozvole i urbanisticke 
saglasnosti. Izgradnja će koštati oko 600 miliona eura, a trebala 
bi početi naredne godine. Novac će biti obezbjeđen od strane 
strateških partnera, odnosno kompanija zainteresovanih za 
izgradnju termoelektrane putem javnog tendera. Razmatrane 
su i mogućnosti angažiranja domaćih građevinskih preduzeća. 
Izvjestioci na sjednici Odbora Avdija Mumić i Mladen Rudež, 
izvjestili o Javnoj raspravi o ocjeni Studije o procjeni utjecaja 
na okoliš TE Banovići koja se održala krajem avgusta. Istakli 
su značaj izgradnje TE Banovići, a između ostalog, prezentovali 
su i zaključke koji su se donijeli na javnoj raspravi. Učesnici 
pomenute rasprave su zaključili da emisijske koncentracije 
zagađujućih materija neće prelaziti granične vrijednosti. 
Predviđena je toplotna stanica za obezbjeđenje toplotne energije 
za daljinsko grijanje urbanih centara zbog čega će se smanjiti 
zagađivanje zraka iz kotlovnica i individualnih ložišta. Novi 
blok će biti izgrađen u skladu sa zahtjevima i uvjetima zaštite 
okoliša, prema propisima u EU. Ukupna potrošnja sirove vode 
obezbjedit će se iz postojeće akumulacije. Produkti sagorijevanja 
i odsumporavanja (pepeo, šljaka) ponudit će se za korisnu 
upotrebu, a ostatak prerađen u “stabilizat”, će se odlagati na 
uređenu deponiju. Na deponiju (postojeći krater PK Čubrić tako 
da se neće uzurpirati nove površine) će se odlagati 555.100 t/
god i pod uvjetima zaštite i ublažavanja negativnih uticaja na 
okoliš. Blok TE Banovići će imati prihvatljivo prečišćavanje i 
recirkulaciju tehnoloških voda, što je značajno sa aspekta zaštite 
prirodnih resursa – voda. U rijeku Dragunju ispuštat će se samo 
vode od odmuljivanja rashladnog tornja, koje će ispunjavati 
uvjete zaštite površinskih voda. Sa implementacijom predviđenih 
mjera za ublažavanje negativnih uticaja i zaštitu okoliša (vode, 
tlo, zrak, klimu, stanovništvo, fl oru, faunu, materijalna dobra, 

pejzaž) uticaji će biti prihvatljivi. Izgradnja bloka TE Banovići sa 
stanovišta uticaja na okoliš, te odabranog tehnološkog rješenja 
iz okvira najboljih raspoloživih tehnika (BAT) je u skladu sa 
IPPC Direktivom, te tehno-ekonomski i ekološki prihvatljiva, te 
poštovanje uslova iz Ugovora o energetskoj zajednici. Nakon 
iznošenja ovih zaključaka uslijedila je rasprava koja je rezultirala 
zaključcima koji će biti upućeni Federalnom ministarstvu okoliša i 
turizma. Zaključeno je na sjednici Odbora Udruženja za energiju, 
rudarstvo i industriju Kantonalne privredne komore Tuzla, kako je 
izgradnja TE Banovići je jedan od strateških projekata za Tuzlanski 
kanton, pored  zamjenskog bloka broj 7 TE Tuzla. Zbog značaja 
ovog projekta treba provjeriti da li i lokalne zajednice podržavaju 
ovaj projekat, kao što ga podržava i Vlada Tuzlanskog kantona. 
Zbog sirovinske osnove, sirovinske baze koja je potrebna za jedan 
ovakav kapitalan objekat, jer projekat navodi da je potrebno 195 
miliona tona uglja, obazrivo treba pristupiti izgradnji, što znači da 
je u prosecu odabira strateškog partnera a prema preporukama 
Svjetske banke potrebno izvršiti realno preispitivanje rezervi za 
spaljivanje na bazi projektovanog kapaciteta odnosno uglja koji 
će se spaliti u TE Banovići. Nadzorni odbor TE Banovići ili direktor 
trebaju da podnesu zahatjev za dugotrajnu dodjelu koncesija 
na ugalj. Vlada Tuzlanskog kantona podržava projekat i aktivno 
će učestvovati u njemu i pripremiti kako privredu Tuzlanskog 
kantona, tako i privredu FBiH da učestvuje u ovom projektu. 
Okolišna dozvola je jedan vrlo važan segment koji, između 
ostalog, obezbjeđuje  monitoring a koji će biti posebno naglašen 
po pitanju zraka i vode, upravljanju otpadom, tako da će uticaj na 
zrak, pitku vodu, otpadne vode, procjeđivanje vode iz deponije 
buduće šljake biti kroz mjere propisane okolišnom dozvolom 
striktno određene po standardima i inspekcijama koje će direktno 
to nadzirati. Sve će biti usklađeno sa propisima EU te sa BAT-
ovima odnosno najbolje raspoloživim tehnologijama. Istaknuto je 
da ne postoji jedinstvena strategija energetike, istina postoje tzv. 
strateški pravci razvoja energetskog sektora u F BiH, pri tome 
postoji strategija energetike RS ali na nivou države bi trebalo 
uraditi strategiju energetike. Zbog toga što je jezero Modrac  
među najvrednijim resursima Tuzlanskog kantona, potrebno 
je posebnu pažnju posvetiti trajnoj zaštiti (jezera Modrac). 
Okolinske dozvole treba da uvaže još jedan aspekt a to je 
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korist lokalne zajednice, odnosno da se unese element u 
kojem će lokalne zajednice imati koristi od takvih objekata. Da 
uvjeti okolinske dozvole moraju biti najstrožiji uvjeti, odnosno 
da sadržavaju sve ono što sadržavaju moderne TE u svijetu, 
zaključeno je na sjednici  Odbora Udruženja za energiju, 
rudarstvo i industriju Kantonalne privredne komore Tuzla.•••

• Razgovori oko povećanja otkupa 
mlijeka

Udruženje za poljoprivredu i prehrambenu industriju Kantonalne 
privredne komore Tuzla, održalo je 12. sjednicu Odbora grupacije 
za mlijeko Tuzlanskog kantona. Još jedna sjednica koja je privukla 
veliki broj članova i još jedan sastanak na kojem su se u diskusiju 
uključili brojni proizvođaći mlijeka sa područja Tuzlanskog 
kantona. O onformaijcama vezanim za posljedice dugotrajne 
suše, ondosno,  drastično smanjenje stočnog fonda i zaposlenosti 
u ruralnim područjima TK-a, sve članove Odbora je upoznao 
Mensur Mehmedović predsjednik Odbora Grupacije. Nakon 
diskusije članovi Grupacije su donijeli nekoliko zaključaka. Između 
ostalog, zaključili su da se uputi dopis Ministarstvu poljoprivrede, 
šumarstva i vodoprivrede Tuzlanskog kantona, klubovima i 
parlamentarcima Skupštine Vlade Tuzlanskog kantona u kojem se 
traži da se ne prihvata proglas elementarne nepogode, odnosno 
da to Grupacija za mlijeko TK-a odbija. Dogovoreno je da se uputi 
dopis Ministarstvu poljoprivrede, šumarstva i vodoprivrede TK-a 
u kojem se traže odgovori na dosadašnja pitanja upućena od 
strane ove Grupacije, a naročito da se očituju vezano za isplatu 
podsticaja. Neophodno je animirati što veći broj mljekara na 
području Tuzlanskog kantona, kako bi se u što kraćem periodu 
realizovalo sastanke kojim bi prisustvovali proizvođači mlijeka i 
predstavnici farmera.  Tema ovih sastanaka bi trebala biti vezana 
za  povećanje cijene otkupa mlijeka na području Tuzlanskog 
kantona. Odbor Grupacije jednoglasno je usvojio prijedlog 
predstavnika koji će otputovati u Bihać na sjednicu Udruženja 
poljoprivrede Unskosanskog kantona, kako bi iste podržali u 
organizovanju protesta. Na tom sastanku je dogovoren tačan 
datum protesta – blokade u svim opštinama u Unskosanskom i 

• Privatna praksa u zdravstvu i njen 
značaj za privredu

Udruženje za trgovinu, ugostiteljstvo i turizam Kantonalne 
privredne komore Tuzla, održalo je sjednicu Odbora Udruženja u 
proširenom sastavu. Razgovaralo se o značaju privatne prakse u 
zdravstvu za privredna društva na području Tuzlanskog kantona. 
Članovi Obora su iznijeli svoje stavove vezane za ovu temi i 
izrazili podršku ubrzanju procesa dovođenja privatne prakse u 
zdravstvu u ravnopravan položaj sa javnim zdravstvom. Kasim 
Selimović predsjednik Odbora Udruženja govorio je o značaju 
jednog ovakvog procesa za privrednike na području Tuzlanskog 
kantona ali i generalno u Bosni i Hercegovini. “Cilj Udruženja 
je da se ubrza proces dovođenja privatne prakse u 
zdravstvu u ravnopravan položaj sa javnim zdravstvom 
i da se iskorijeni korupcija i monopol kojim se javlja u 
javnom zdravstvu. Građani i privrednici mnogo gube jer 
su usluge u javnom zdravstvu jako spore, ljudi gube po 
cijeli dan u čekaonicama ne završivši ponekad posao zbog 
kojeg su došli. U privatnom sektoru nije tako, pacijenti 
plate ali i završe posao. Svi građani i privrednici imaju 
pravo, koje im je trenutno uskraćeno, da svoja novčana 
sredstva upute tamo gdje smatraju da treba da vrše 
preglede, bilo to privatni i javni sektor. U javnom sektoru 
se bolovanje može otvoriti za 50,00 KM, imaju monopol 
koji zloupotrebljavaju i tome se teško može stati u kraj. 
U republici Srpskoj ovaj problem se riješio prije 2 godine, 
kod njih sve funkcioniše, plaćaju zdravstvo Fondu koji vrši 
revundaciju kako javnom, tako i privatnom sektoru”, izjavio 
je Kasim Selimović, predsjednik Odbora Udruženja za trgovinu, 
ugostiteljstvo i turizam Kantonalne privredne komore Tuzla. 
Predstavnica Minstarstva zdravstva Tuzlanskog kantona stručni 
savjetnik Melika Saračević istakla je da se priprema Pravilnik o 
radnom vremenu u javnom zdravstvu u kojem se između ostalog 
pokušava riješiti i problem radnog vremena ljekara porodične 
medicine, tj. da svaki ljekar jedan dan u sedmici radi i popodne 
kako bi radnici koji rade mogli posjetiti svog doktora bez obzira 
dokad je njihovo radno vrijeme.Na sastanku je zaključeno da se 
na naredni sastanak pozovu predstavnici Zavoda za zdravstveno 
osiguranje (oni su nosioci poslova ugovaranja sa javnim i privatnim 
sektorom), Ministarstva zdravstva Tuzlanskog kantona, Ljekarske 
komore TK-a, predstavnici privatnog sektora zdravstva Tuzlanskog 
kantona i Sarajeva, te predstavnici ljekara privatne prakse iz 
Republike Srpske kako bi mogli prenijeti tamošnja iskustva.
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“Nepostojanje Zakona o šumama na području FBiH otežava 
normalno gospodarenje sa šumama i utiče na fi nansijsku 
stabilnost preduzeća, kako našeg tako i ostalih špumsko-
privrednih društava. Kad je u pitanju gospodarenje 
šumama, u prvom redu problemi se odnose na bespravne 
sječe- prekršajne prijave, imovinsko pravnih problemi, 
aktuelni požari, što sveukupno stvara loše stanje u 
šumama. Drugi problem je nerazumjevanmje od strane 
lokalne zajednice, kad su u pitanju aktivnosti, gdje nam 
onemogučavaju normalno gospodarenje sa šumama i pored 
urednog obavještavanja i upoznavanja sa aktivnostima 
na tom lokalitetu, a što za posljedicu ima neizvršavanje 
postavljanja planskih zadataka. Jedino je ovaj kanton u 
FBiH gdje  su čuvari šuma- lugari u sastavu  preduzeća. 
Nadležnosti iz Zakona o šumama iz dijela čuvarske službe 
su regulisani sporazumom sa Vladom TK-a, odnosno 
resornim kantonalnim ministarstvom i odlukom Skupštine 
TK-a. Ovakav model zaštite i čuvanja šuma može poslužiti 
kao primjer za komparativnu analizu sa drugim kantonima 
u pogledu efi kasnosti vršenja funkcije zaštite i čuvanja 
šuma”, izjavio je direktor Hodžić. Naglasio je kako su podnesene 
brojne prijava kada ju pitanju bespravna sječa ali je mali broj 

Kako je u razgovoru za časopis „Naše šume“ izjavio Refi k 
Hodžić, direktor J.P. „Šume TK“ dd Kladanj, u protekloj 
godini je u ovom preduzeću nastavljen pozitivan trend 
poslovanja preduzeća iz 2010. godine. Važno je pomenuti da 
je preduzeće koje je sastavljeno od 5 organizacijskih jedinica i 
to 4 šumska gazdinstava i direkcije, koje gospodari na ukupnoj 
površini od 72.435 ha a čije su osnovne djelatnosti uzgoj i 
zaštita šuma, iskorištavanje šuma, lov,uslužne djelatnosti u 
šumarstvu, pozitivno poslovalo unatoč brojnim problemima. 
“Preduzeće nema nikakve kreditne zaduženosti,  obaveze 
po osnovu javnih prihoda prema državi, radnicima i 
dobavljačima je u potpunosti ispunjeno. Imamo dobar 
reiting i možemo ulaziti u investicije bez problema. Svi 
planirani poslovi iz uzgoja i zaštite šume su u potpunosti 
završeni. Obaveze iz iskorištavanja šuma ostvarena je sa 
88 %, a razlog neizvršenja plana je problem plasmana 
crnog bora”, rekao je direktor Hodžić. Investicioni program 
koji je pokrenut u prvoj polovini ove godine donosi efi kasnije 
upravljanje prihodima i troškovima unutar preduzeća, izgradnju 
šumske putne infrastrukture i pratećih objekata a veliki 
napori se ulažu i u oblasti ekologije. Redovne su aktivnosti 
ukupno 544 zaposlena radnika ovog preduzeća na sjeći, 
i zradi i izvozu šumskih drvnih sortimenata, na rasadniku 
u Budinom potoku, pošumljavanju. Naravno, brojni su i 
problemi u oblasti šumarstva koji ne zaobilaze ni “Šume TK”. 

“PERSPEKTIVA ŠUMARSTVA ZAVISI OD LJUDI” 

Refi k Hodžić, direktor J.P. „Šume TK“ dd Kladanj... 
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sudskih rješenje na te prijave a još je manji stepen naplativosti 
štete. Veliki problem su tokom ljetnog perioda stvarali i brojni 
šumski požari. Kada je u pitanju certifi ciranja šuma, J. P. „Šume 
TK“ su dobile FSC certifi kat za gospodarenje šumama za područje 
ŠPP-a „Majevičko“  i dijela ŠPP-a „Konjuh“. Ova certifi cirana 
površina od 17.240 ha je bio pilot projekat. Preduzeće je svojim 
trogodišnjim planom gazdovanja predvidjelo certifi ciranje svih 
šuma na području TK-a. Potpisano je pismo namjere sa WWF-
om (Worldwide Fund for Nauture), Federalnom i Kantonalnom 
upravom za šumarstvo u pomoći pripremanja preduzeća za 
za certifi ciranjem preostalih državnih šuma na području TK. 

“J. P. „Šume TK“ će biti dio globalne trgovinske mreže 
šumarstva (GFTN- The Global Forest & Trade Network),  
a cilj ovog projekta je da se eliminišu ilegalni proizvodi 
na tržištu u šumarstvu i da se unaprijedi odgovorno 
gazdovanje šumama i trgovinska politika olakša trgovinske 
veze i partnerstva unutar poslovnih okvira i to su prednosti 
ove mreže. Koristit će se novi GIS alati – HABEaS(Hotspot 
Areas for biodiversity and ecosystem services), koji je 
razvijen od WWF Portugala a koji omogučava slobodan 
pristup informacijama, koje se odnose na biodiverzitet 
i usluge biosistema. Primjena ovog specifi čnoog online 
GIS alata će doprinijeti i olakšati identifi kaciju šuma 
visoke zaštitne vrijednost”, naglasio je direktor Hodžić 
dodajući da će se ovaj projekat realizirati u naredne dvije godine. 
Na kraju, nije propustio osvrnuti se i na perspektiva šumarstva 
u narednom periodu: “Perspektiva šumarstva zavisi od 
svih ljudi koji rade u ŠPD-ovima, prvenstveno šumara 
i vlasti bilo kojeg nivoa. Za dobru poziciju prvenstveno 
smatram odgovornim šumare. Ona će zavisiti od hitnog 
Zakona o šumama FBiH, koji je u nadležnosti Vlade i 
parlamenta FBiH. Šumari trebaju uraditi snažan pritisak 
na razne načine kroz medije i politiku prema parlamentu 
i Vladi FBiH. Ja sam ličnim istupima na mjestima gdje 
se govorilo o šumama i šumarstvu, tražio da se šumari 
okupe u Sarajevu ispred Vlade i Parlamenta FBiH, 
kako bi ukazali na problem nepostojanja Zakona 
o šumama i (ne) brigu vlasnika za šumsko blago”, 
rekao je Refi k Hodžić, direktor J.P. „Šume TK“ dd Kladanj.
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U organizaciji na vrhunskom nivou, 
po najvišim evropskim standardima, 
Privredna komora Unsko-sanskog kantona 
organizovala je  jubilarni 10. Međunarodni 
ekološki sajam “Ekobs 2012” u Bihaću. 
Uz brojne građane i goste, na svečanosti 
otvaranja bio je i načelnik Općine Bihać 
Albin Muslić, koji je Sajam i službeno 
proglasio otvorenim. Ovogodišnji sajam 
sadržajem i pratećim događajima, bio 
je posvećen energetskoj efi kasnosti i 
okolišu, što je bilo i tema međunarodne 
konferencije “Energetska efi kasnost i 
okoliš”. Ove godine na sajmu je sudjelovalo 
više od 250 izlagača iz BiH i inozemstva, 
na oko 10.000 m² otvorenog i zatvorenog 
izložbenog prostora na Gradskoj otoci 
u centru grada Bihaća. Među njima su i 
brojne partnerske komore iz regiona i šire, 
njih dvadesetak, partneri iz BiH, Hrvatske 
i Srbije, Slovenije, Austrije, Italije, 
Njemačke, Crne Gore, Češke i Slovačke. 
“Ovoj sajamskoj manifestaciji, koja 
je prerasla regionalne okvire, treba 

Privreda TK na sajmu u Bihaću... 

10. MEĐUNARODNI EKOLOŠKI SAJAM “EKOBIS 2012”

 Održan jubilarni 10. sajam “Ekobis” u Bihaću - Organizacija PKUSK na 
vrhunskom nivou - Podrška Federalnog ministarstva, Vlade USK i Općine Bihać -

posvetiti veću pažnju i podršku sa svih 
nivoa vlasti. Do sada je najuspješnije 
organizavano i kao novitet, promoviše 
nova turistička destinacija eko-
gazdinstvo Čardaklije u Bosanskom 
Petrovcu. Tu su već tradicionalni 
sadržaji kao što su “Smaragdna noć” 
te fi nale eko-kviza Ekobis 2012”, kazao 
je predsjednik Privredne komore USK, 
dr sc. Ismet Pašalić. Ministar privrede 
USK-a, Redžo Kurbegović kazao je da je 
Vlada preko resornog ministarstva pružila 
podršku sajmu, naglašavajući da će se u 
narednom periodu poseban akcent staviti 
na “EKO BIS”, koji je svojom dosadašnjom 
tradicijom i djelovanjem dokazao da 
zaslužuje punu pažnju.
Na svečanom otvaranju također su 
se obratili g. Marjan Oršolić, ministar 
gospodarstva i prostornog uređenja 
Posavske županije, g. Safet Harbinja, 
direktor Fonda za zaštitu okoliša F BiH i  dr. 
Bruno Bojić, predsjednik Vanjskotrgovinske 
komore BiH.

 “Energetska efi kasnost i 
okoliš”

Odmah po svečanom otvaranju i 
zajedničkom obilasku sajma počeo je 
aktivan prvi dan posvećen pratećim 
sadržajima. Prvi prateći sadržaj sajma 
“EKOBIS 2012” bila je prezentacija 
“Eksperimentalni projekt zagrijavanja vode 
energijom oslobođenom uslijed truljenja 
biomase” kompanije “Atlantis” d.o.o. Kulen 
Vakuf. Projekt je prezentirao Almir Hrnjić, 
voditelj projekta, a prezentaciji je, pored 
nekolicine zainteresiranih prisustvao i 
direktor “Atlantis vcap d.o.o. Davor Dadić 
i g. Michael Schwinn, voditelj društva 
Atlantis iz Njemačke, Offenbach na Majni. 
Sudionici prezentacije imali su priliku 
vidjeti sjekač, stroj koji sjecka sve vrste 
otpada iz voćnjaka, vrtova, šuma i njiva na 
sitne dijelove. Takvi didjelovi brzo trunu u 
gnojiivo, a jedan od efekata je i piotiskivanje 

korova kod korištenja ovakve vrste 
gnojenja. Dijelovi usitnjenog organskog 
otpada ne isparavaju štetne plinove u 
atmosveru, pa ih je moguće upotrijebiti i 
na dječjim igralištima umjesto plastičnih 
ili drugih neekoloških materija. Također 
se sagorijevanje koje zagađuje zrak i koje 
doprinosi zatopljenju može spriječiti, a 
također iskoristiti i za toplinsko zagrijavanje 
vode jednostavnim stavljanjem cijevi u 
gomilu takvog otpada. Kompanija Atlantis 
omogućava iznajmljivanje sjekača, kao 
i prodaju, te proizvodnju gnojiva na 
terenu. Nakon prezentacije “Atlantisa” 
uslijedio je i glavni prateći događaj dana, 
Međunarodna konferencija o regionalnoj 
suradnji “Energetska efi kasnost i okoliš”. 
Konferencija je trajala punih 5 sati a 
nakon što je pozdravni govor imao 
predsjednik Privredne komore USK, dr sc. 
Ismet Pašalić, iobratii su se i predstavnici 
UNDP-a, Ministarstva za građenje, 
prostorno uređenje i zaštitu okoline USK. 
Konferenciju je otvorio direktor Fonda 
za zaštitu okoliša FBiH Safet Harbinja. 

Tematski dio je obuhvatio izlaganja na 
brojne teme vezane za zaštitu životne 
okoline, klimatske promjene, upravljanje 
okolišem, zakonskim okvirima vezanim za 
energetsku efi kasnost u Bosni i Hercegovini,  
mogućnosti dobijanja energije korištenjem 
biomase iz privatnih šuma u Federaciji BiH, 
obnovljive izvori energije i njihov utjecaj 
na tržište električne energije. Prezentirani 
su i brojni projekti vezani za poboljšanje 
energetske efi kasnosti.  

 Predstavljena “Borplastika 
Eko” d.o.o. Tuzla

Sajam je bio prilika i da se prisustvuje 
prezentaciji kompanije “Borplastika 
Eko” d.o.o. Tuzla pod nazivom “Tretman 
otpadnih voda i proizvodni program”. 
Inače, kompanija “Borplastika Eko” je 
renomirani proizvođač proizvoda od 
termoplastike, koja u svom proizvodnom 
asortimanu nudi uređaje za pročišćavanje 
otpadnih voda i pročišćavanje zraka. 

Svi uređaji se konstruiraju i izrađuju u 
skladu sa Europskim normama, sukladno 
međunarodnim standardima ISO 9001:2008 
i ISO 14001:2004, te su atestirani od strane 
odgovarajuće institucije. U cjelokupno 
poslovanje tvrtke je implementiran 
integrirani sustav upravljanja kvalitetom 
i okolišem, a zaštita okoliša je glavni cilj 
“Borplastika Eko”, čime su defi nirali i svoju 
dugoročnu viziju: zaštićen i očuvan okoliš za 
buduće naraštaje i djelatnost prilagođenu 
politici održivog razvoja cijele regije. 
Njihovu prezentaciju i kompletan proizvodni 
program prezentirao je Irdin Imamović, a 
uvodnu riječ na prezentaciji dao je Srđan 
Vakanjac ispred grupacije Borplastika 
Hrvatska.
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 Sjednica Međukomorskog vijeća - Obilježavanje 
10 godina Sajma

U okviru sajamskih sadržaja, upriličena je sjednica Međukomorskog 
vijeća Bosne i Hercegovine u organizaciji Vanjskotrgovinske/
Spoljnotrgovinske komore BiH kojom je predsjedavao predsjednik 
dr.sc. Bruno Bojić. Sjednica je održana u prekrasnom ambijentu 
Seoskog domaćinstva “Čardaklije” u Vrtočama u Bosanskom 
Petrovcu, koje su time i svečano otvorene i promovirane kao 
nova turistička destinacija na području Unsko-sanskog kantona. 
U istom tom ambijentu, a odmah nakon sjednice Međukomorskog 
vijeća uslijedila je Večer regionalne partnerske suradnje na kojoj 
je svečano obilježeno 10. godina uspješnog rada i postojanja 
sajma EKOBIS” U povodu toga predsjednik Privredne komore 
USK dr. sc. Ismet Pašalić primio je čestitke predsjednika i 
delegacija  partnerskih komora iz BiH i regije, ali i šire. Na večeri 
regionalnog partnerstva također je svečano   obilježeno 15 godina 
od potpisivanja Sporazuma o suradnji s HGK ŽK Rijeka; potom 
5 godina od potpisivanja Sporazuma o partnerstvu s PK kantona 
Sarajevo, Kantonalnom privrednom komorom Tuzla, PK ZE DO 
kantona, PK Distrikta Brčko i GK HNŽ. Na ovoj večeri potpisana 
su i dva nova Sporazuma: Sporazum o suradnji Privredne komore 
USK i  Nacionalnog Parka „Una”, te Sporazum o suradnji Privredne 
komore USK i Obrtničke komore USK. Ranije na sajmu, kada je 

već riječ o svečarskim aktivnostima, na štandu Privredne komore 
USK njenom predsjedniku dr sc. Ismetu Pašaliću predsjednik 
Privredne/Gospodarske komore Federacije BiH Avdo Rapa i 
generalni sekretar Područne Privredne komore Banja Luka gđa. 
Jadranka Cvetković, uručili su publikaciju “Privredne komore 
u Bosni i Hercegovini” kao produktu zajedničkog projekta NET 
Networking, Educating, Teaching - the Chamber Network in BiH  
- umrežavanje, obrazovanje i obuka komora u BiH”.

 Bogat sadržaja jubilarnog sajma

Drugog sajamskog dana etog jubilarnog “EKOBIS 2012” 
održan je čitav niz pratećih sadržaja koji su započeli stručnom 
konferencijom “Šumarstvo i drvoprerada USK”. Konferenciju 
su organizirali Privrfedna komora USK i USAID SIDA FIRMA 
Projekt. Nakon Konferencije o šumarstvu održan je okrugli 
stol “Negativni utjecaj pesticida na faktore okoline s posebnim 
akcentom na život pčele” u organizaciji Poljoprivrednog zavoda 
USK i USAID SIDA FARMA Projekta. Nakon ovog uslijedio je i 
drugi okrugli stol u organizaciji Poljoprivrednog zavoda USK 
i USAID SIDA FARMA Projekta pod nazivom “Mogućnosti i 
šanse u proizvodnji jagodastih voćnih vrsta”. Treći dan sajma  
“EKOBIS 2012” obilježio je niz pratećih sadržaja. prvi od njih 
je bio potpisivanje Sporazuma o poslovno-tehničkoj suradnji 
Općine Bihać, Privredne komore USK, JP Nacionalnog parka 
“Una”, Udruženja “Unski smaragdi” sa Udrugom “Kupa-rijeka 
života” iz Pokupskog, Republika Hrvatska. Sporazum je potpisan 
u Općini Bihać. Nakon potpisivanja sporazuma održan je 
okrugli stol “Zaštićena područja u funkciji održivog razvoja” u 
organizaciji Nacionalnog parka “Una”. Posljednji sadržaj trećeg 
dana na sajmištu bila je prezentacija “Prečešćavanje otpadnih, 
oborinskih i tehnoloških voda” kompanije “Regeneracija” d.o.o. 
Velika Kladuša. Tradicionalno, u Hotelu “Kostelski buk” u Bihaću 
održana je poslovno-zabavna večer “Smaragdna noć” na kojoj 
su dodijeljene nagrade i priznanja Privredne komore USK 
najuspješnijim privrednim društvima  u 2011. godini i nagrade 
i priznanja najuspješnijim izlagačima sajma “EKOBIS 2012”. 

Dodjeljenje su zlatne plakete za kvalitet živežnih namirnica i 
kvalitete stočne hrane, nekoliko značajnih priznanja iz kojih 
izdvajamo prinanje za sveukupni dojam izlaganja i prezentacije 
proizvoda “Nobel Corporation” Mostar, za najuspješniji kolektivni 
nastup koje je pripalo HGK Hrvatske Županijska komora Karlovac 
te priznanje za najbolju turističku ponusu Seosko domaćinstvo 
“čardaklije” Vrtoče. Dodjeljenja su posebna priznanja te priznanja 
za podršku sajmu “Ekobis 2012”. Zlatne povelje za deset godina 
podrške i zajedničkog razvoja projekta Ekobis, dob ili su “Meggle” 
Bihać, ŠPD “Unsko-sanske  Šume” B. Krupa, Turistička zajednica 
USK, Vlada Županije posavske i Društvo za stvaranje kluture 
čuvanja i zaštite rijeke Une “Unski smaragdi”. Nagrade su uručili 
predsjednik Privredne komore USK dr.sc. Ismet Pašalić, generalni 
sekretar PK USK i koordinator sajma “EKOBIS 2012” Sadeta Gutlić, 
mag.oec.; Jasminka Šuško, predsjednica Skupštine PK USK i 
direktorica Turističke zajednice USK , te g. Šemsudin Bajrić, član 
Direkcije sajma “EKOBIS 2012”, v.d. direktora Obrtničke komore 
USK. Program je vodila stručna suradnica za odnose s javnošću i 

poslovnu edukaciju Privredne komore USK i član Direkcije sajma 
EKOBIS Ljilja Ivušić, mag.polit., a ispred nagrađenih prisutnima 
se obratio g. Dino Čavkić, direktor kompanije “Č.J.” d.o.o. Bihać. 
Privreda Tuzlanskog kantona je tradicionalno posljednjih godina 
na ovoj značajanoj sajamskoj manifestaciji. I ove godine je 
Kantonalna privredna komora Tuzal, zahvaljujući izvanrednim 
partnerskim odnosima sa Privrednom komorom Unsko-sanskog 
kantona, obezbijedila izložbeni prostor na kojem je predstavila 
fi rme članice Komore. Zajedničku izložbenu postavku sačinjavali 
su: “Fana” d.o.o. Srebrenik,  “Meraklija” -  Destilacija MN Seona 
Srebrenik, “Piemonte” Tuzla, “Pivara” dd Tuzla, “Prerada i promet 
mlijeka” Tuzla, “Pro Pak” doo Tuzla, “Solana” d.d. Tuzla, “Veda-
17. Portanaturea” Srebrenik, “Imel” Lukavac, “Helios” Banovići, 
“Voćni rasadnik” Srebrenik, “Mikron - Metalno” Lukavac, “Herceg” 
Srebrenik, “Tehnopak” Tuzla, “Indira” Gradačac, zatim Općina 
Tuzla, Turistička zajednica Tuzlanskog kantona i Kantonalna 
privredna komora Tuzla kao organizator a gost na izložbenom 
prostoru Privrede TK bila je Područna privredna komora Bijeljina. 

D.K.
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 Održan sajam šljive u Gradačcu... 

NAJSTARIJA SPECIJALIZOVANA SAJAMSKA 
MANIFESTACIJA

-   39. međunarodni sajam poljoprivrede i prehrambene 
industrije - Sajam šljive u Gradačcu  - 

Još jedna sajamska manifestacija u 
Gradačcu je zadovoljila i zaradila najviše 
ocjene. Na svečan način je otvoren 
39. međunarodni sajam poljoprivrede i 
prehrambene industrije - Sajam šljive u 
Gradačcu, baš kako i zaslužuje privredna 
manifestacija sa ovakvom tradicijom. 
Svečanoj ceremoniji otvaranja prethodio 
je tradicionalni prijem zvanica, na kuli 
Husein-bega Gradaščevića «Zmaja 
od Bosne», a domaćin je bio općinski 
načelnik Fadil Imširović. Ovu najstariju 
specijalizovanu sajamsku manifestaciju 
je otvorio predsjedavajući Predsjedništva 
BiH Bakir Izetbegović u prisustvu brojnih 
zvaničnika, privrednika i izlagača. 
Otvaranju Sajma šljive su prisustvovali 
ministri poljoprivrede Republike Hrvatske 
Tihomor Jakovina, i Crne Gore Tarzan 
Milošević, te zamjenik ministra Turske 
Kutibettin Azru. Sajamsku vrpcu su 
zajednički presjekli Bakir Izetbegović, 
dopremijer i ministar poljoprivrede u FBiH 
Jerko Ivanković-Lijanović i Fadil Novalić, 
predsjednik Udruženja privrednika općine 
Gradačac i generalni direktor CIMOS TMD-
Ai Gradačac, dugogodišnji sponzor sajma 
šljive. ˝2012. godina nije bila dobra za 
poljoprivrednike i proizvođače hrane. 
Logično je da ljudi pitaju šta država čini, 
može li vlast pomoći da se posljedice 
ublaže, da se pomogne poljoprivrednicima 
u ovim vanrednim okolnostima. Iako 
poljoprivreda nije u našoj nadležnosti, 
zakazao sam iduće sedmice sjednicu 
Predsjedništva na kojoj ćemo tražiti od 
izvršne vlasti na svim nivoima da učine 
maksimum i pomogne poljoprivrednicima 
i proizvođačima hrane u granicama 
realnih mogućnosti. Prvoklasna zemljišta 
u dolinama naših rijeka Une, Sane, 
Save, Drine, Neretve, Bosne, Vrbasa, 
Spreče - potencijali su za najraznovrsniju 
proizvodnju žitarica, voća i povrća, 
ljekovitog i industrijskog bilja, te štalski 
uzgoj stoke. Sve to treba raditi planski, 
uz korištenje svih resursa i izgradnju 

modernih sistema navodnjavanja, a za 
takve zahvate i investicije treba novac. U 
cilju podrške poljoprivredi, prerađivačkoj 
industriji i povratku od Turske vlade i 
premijera Erdogana uspio sam dobiti vrlo 
povoljan kredit u iznosu od 100 miliona 
eura, a on se upravo realizira. Nazvao 
sam ga “tri P” - poljoprivreda, proizvodnja 
i povratak. Svi oni koji imaju kvalitetne 
projekte, mogu aplicirati i vrlo povoljno 
dobiti sredstva i zaposliti nove radnike, 
povratnike, i u RS, a i u Federaciji BiH˝, 
rekao je na otvarnju predsjedavajući 
Predsjedništva BiH Bakir Izetbegović. 
Na svečanom otvaranju sajam govorio 
je i federalni ministr Jerko Ivanković-
Lijanović, koji je pozvao sve ministre 
fi nansija kantona da izmire dugove prema 
poljoprivrednicima, tako da bi se u jesen 
isplatili podsticaji za 2012. On je dodao 
da će to biti potvrda da vlasti dobro rade 
svoj posao. Premijer TK Sead Čaušević 
je upozorio na tešku situaciju u kojoj se 
nalazi poljoprivreda i uputio poziv svim 
poljoprivrednim proizvođačima, naučno-
istraživačkim radnicima i predstavnicima 
vlasti da se zajednički okupe kako bi 
našli najbolji način za rješavanje ovakvog 
teškog stanja. Općinski načelnik Gradačca 
Fadil Imširović je naglasio da je Sajam 
šljive vremenom postao referentna 
manifestacija na području poljoprivrede 
i prehrambene industrije, koja osim 
promocije, također postavlja i nove 
trendove bosanskohercegovačkog agrara. 
˝Na sajmu će se predstaviti stari učesnici, 
ali ima i novih. Na sajmu će se obnoviti 
stara i uspostaviti nova partnerstva, kao 
i do sada. Učesnicima i gostima želim 
sadržajan i koristan boravak na Sajmu i u 
gradu, da vide i zapamte ono što valja, da se 
naoružaju optimizmom tako potrebnim za 
budućnost. Neka vam taj optimizam udahne 
ovaj sajam i ovaj grad˝, kazao je Husein 
Topčagić, direktor Gradačačkog sajma.

• 250 izlagača- “agroTech 2012” 
sa međunarodnim učešćem

Na sajmu šljive u Gradačcu se predstavilo 
250 izlagača iz BiH, zemalja regiona i 
Njemačke na 13.000 metara kvadratnih 
otvorenog i zatvorenog prostora. U četiri 
sajamska dana prosjetioci su mogli vidjeti 
izložbene štandove proizvođača hrane 
i pića, alata i mehanizacije, mineralnih 
đubriva i zaštitnih sredstava, te ambalaže 
za prehrambenu industriju. I ove godine, 
predstavile su se fi nansijske, naučne i 
prometne organizacije i ustanove koje 
podržavaju i unapređuju poljoprivredni 
razvoj u Bosni i Hercegovini. Gradačački 
sajam je mjesto koje doprinosi 
unapređenju u proizvodnji i preradi 
hrane, kao strateškom opredjeljenju 
naše države. Tome u prilog ide i 
činjenica organizovanja stručno-naučnih 
savjetovanja i brojnih okruglih stolova na 
kojima se govori o najnovijim naučnim 
dostignućima i primjeni novih tehnologija 
u oblasti proizvodnje i prerade hrane. 
Poljoprivredni proizvođači i izlagači će na 
stručnim skupovima imati priliku upoznati 
se sa najaktuelnijim temama iz oblasti 
agrara. Na VII Savjetovanju o proizvodnji 
i preradi hrane «agroTECH2012» sa 
međunarodnim učešćem, u organizaciji 
Poljoprivredno-prehrambenog fakulteta 
iz Sarajeva i tehnološkog fakulteta iz 
Tuzle, predstavljeni su karta upotrebne 
vrijednosti zemljišta kao faktor prostornog 
planiranja i ruralnog razvoja te izvori i 
uslovi kreditiranja u poljoprivredi. Kako 
bi se promovirala domaća proizvodnja,  
bilo je govora o tipičnim autohtonim 
proizvodima kao osnovi za poboljšanje 
života u ruralnim područjima. Profesor 
Hamid Čustović istakao je da je cilj 
karte upotrebne vrijednosti zemljišta 
da ukaže na značaj planiranja načina i 
korištenja zemljišnih resursa. “Karta 
je aktuelna sa stanovišta Gradačca. 
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Na ovoj općini postoji 30-40 različitih klasa pokrivenosti, 
od čega dominiraju voćnjaci (1135 poligona, 1868,8 ha), 
a najmanje je rijeka (dvije, 15,3 ha). Nažalost, pošto 
sredstva nisu prebačena, stalo se sa izradom karte”, rekao 
je prof.dr. Hamid Čustović. S ciljem podrške poljoprivrednim 
proizvođačima, doc.dr. Dragana Ognjenović je istakla da su 
izražene potrebe za specifi čnim kreditnim uslovima. “Ne 
postoji niti jedna fi nansijska institucija u BiH koja bi se 
bavila isključivo fi nansiranjem poljoprivrednog razvoja. 
Investicija je preduslov razvoja, a kapital preduslov 
investicija”, zaključila je doc.dr Dragana Ognjenović. S ciljem 
popularizacije poljoprivredne proizvodnje i uvođenja novih 
tehnologija i zasada, prezentovane su i perspektive u produkciji 
jagodastog voća, te zaštita šljive i tipični autohtoni proizvodi kao 
osnovi za poboljšanje života u ruralnim područjima. “Najveći 
problem u Bosni i Hercegovini je siromaštvo, a najbolji 
način da se iz njega izađe je rad i kreativno stvaranje. 
Zboga toga se oslanjamo na zapošljavanje i eliminisanje 
siromaštva, kako bismo poboljšali kvalitet života ljudi”, 
kazao je Midhat Jašić, profesor na Tehnološkom fakultetu u Tuzli. 
Profesor Jašić je naveo da su pekmez od jabuke i šljive, te suhi 
sir i bosanski sudžuk najvažniji autohtoni proizvodi, koji mogu 
biti dodatan izvor prihoda kojim bi se poboljšao život. Zajedno 
sa Nezavisnim biroom za razvoj NBR iz Gradačca i regijom 
zlatiborskog kraja u Srbiji realizuje se projekt prezentacije i zaštite 
autohtonih proizvoda, koji je fi nansiran iz sredstava IPA fondova 
prekogranične saradnje. Slične projekte provode MI BOSPO 
i USAID, kao i regionalna razvojna agencija NERDA iz Tuzle.U 
organizaciji Udruženja proizvođača sjemena i sadnog materijala 
u FBiH održan je okrugli sto na temu “Stanje poljoprivredne 
proizvodnje, plasman i uvoz sjemena i sadnog materijala u FbiH”.

• Dodijeljenja sajamska priznanja za kvalitet proizvoda

Drugog dana 39. Međunarodnog sajma poljoprivrede i 
prehrambene industrije – Sajma šljive dodijeljeno je jedno 
priznanje za kvalitet proizvoda te 14 zlatnih i 8 srebrnih medalja. 
Priznanje za sadržajan nastup dodijelio je profesor emeritus 
Dževad Jarebica, zlatne medalje direktor Sajma Husein Topčagić, 
a srebrne dekan sarajevskog Poljoprivredno – prehrambenog 
fakulteta Mirsad Kurtović, javila je Fena. Posebno priznanje 
za sadržajan nastup na 39. Sajmu šljive u Gradačcu dobila je 
Hrvatska gospodarska komora, Županijska komora Sisak. Zlatne 
medalje dobili su : Mljekara Meggle Bihać (Talijanska panna 
de cucuina, vrhnje za kuhanje 20% m.m.), Sarajevska pivara 
d.d Sarajevo (BH2O prirodna izvorska voda i Sarajevsko Radler 
pivo sa okuslom limuna), Vegafruit d.o.o. Gradačac (Voćna 
rakija Viljamovka 40% vol.alk.), Vega-Miks d.o.o. Živinice 
(Vegamix dodatak jelima sa sušenim povrćem), Solana d.d. Tuzla 
(Tuzlanska so sitna jodirana), Voćni rasadnik Srebrenik (“Gala” 
dvogdišnja sadnica jabuke), Mlin “Nezić” Gradačac (Brašno tip 
400), Inmer-Mljekara “Dukat” Gradačac (Čvrsti jogurt 3,2 % 
m.m.), Pak centar Živinice (Dino kafa specijal – pržena mljevena 
kava), Fana d.o.o. Srebrenik (Domaća marmelada miješana 
700 gr. i Pasterizirani krastavac kornišon 650 gr.), Repaša Salko 
Gradačac (Med livada) i Pilkom d.o.o. Kerep-Gradaćac (Svježe 

pileće meso gril pile). Srebrne medalje dobili su: Milch produkt 
Čelić (Tečni jogurt 3.2 % m.m.), Vegafruit d.o.o. Gradačac 
(Krastavac pasterizirani delikates i voćna rakija Šljivovica 
40% vol.alk.), Sarajevska pivara d.d. Sarajevo (Sarajevsko 
pivo svijetlo), AS Amir d.o.o. Živinice (Petit biscuitis i MOLA 
sendvič-keks), Solana d.d. Tuzla (Mješano povrće za supe i 
variva) i Voćni rasadnik Srebrenik (Bezvirusna sadnica maline).
I Kantonalna privredna komora Tuzla je zahvaljujući dobroj 
saradnji sa direkcijom Sajma te uz pomoć Vanjskotrgoinske/
Spoljnotrgovinske komore Bosne i Hercegovine, predstavila svoje 
članice na ovom značajnom sajmu. Kao i u prethodnom periodu, 
kada je u pitanju sajam u Gradačcu ali i druge značajne sajamske 
manifestacije a području Bosne i Hercegovine te zemalja regiona,  
Kantonalna privredna komora Tuzla je organizovala zajedničku 
izložbenu postavku koju su ovoga puta, pored fi rmi članica 
Komore, činile fi rme članice partnerskih komora iz Unsko-sanskog 
kantona te iz Brčko Distrikta. Kako je istakao organizator sajma, 
posebno je ove godine zapažen nastup hrvatskih fi rmi na Sajmu 
šljive u Gradačcu. Među njima, tradicionalno je prisutna Hrvatska 
gospodarska komora sa svojim županijskim komorama i fi rmama 
koje se tradicionalno predstavljaju na 39. međunarodnom 
sajmu poljoprivrede i prehrambene industrije – Sajmu šljive u 
Gradačcu. Hrvatska gospodarska komora Županijska komora 
Sisak dobila je priznanje za sadržajan nastup na Gradačačkom 
sajmu. Ofi cijelni sponzori 39. međunarodnog Sajma šljive bili su 
Sarajevska pivara, Solana Tuzla i Petrokemija Kutina (Hrvatska). 
Generalni sponzori su bili FDS i Unimedia Gradačac. Sponzori: 
Mljekara Dukat, TMD Ai Gradačac, BSO, NLB banka, BH Telecom 
i Turistička zajednica TK a medijski pokrovitelji FTV i RTV TK.
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U Bijeljini će održan 11. Međunarodni poljoprivredni sajam 
“Interagro 2012”. Ova sve kvalitetnija sajamska manifestacija 
je ove godine okupila oko 140 izlagača iz BiH, Srbije, Hrvatske, 
Italije, Austrije i Češke. U četiri sajamska dana, na oko 5.000 
kvadratnih metara prostora,  priliku za predstavljanje imale su 
i fi rme sa područja Tuzlanskog kantona a uokviru zajedničke 
sajamske postavke koju je organizovala Kantonalna privredna 
komora Tuzla. Na sajmu je raznovrsna robna ponuda - od 
prehrambenih proizvoda, meda i proizvoda od meda, pa do 
sjemenske robe, sredstava za zaštitu bilja, stočne hrane 
i aditiva. Sajam je obuhvatio kvalitetan program pratećih 
aktivnosti - naučno-stručna savjetovanja i javne tribine o 
aktuelnim temama iz oblasti poljoprivrede, a organizovani 
su i privredni susreti i komercijalne prezentacije. Održana je 
izložba stoke na drugom danu sajma, danu stočarstva, a za 
najbolje uzgajivače predviđene su vrijedne nagrade. Treći dan 
sajma je dan zadrugarstva, ratarstva i povrtarstva u okviru 
koga su održana predavanja “Zadrugarstvo u svijetu i kod nas”, 
“Programi razvoja zadrugarstva u Republici Srpskoj”, “Crvenilo 

11. MEĐUNARODNI POLJOPRIVREDNI SAJAM “INTERAGRO 2012”

-   Na sajmu poljoprivrede u Bijeljini izlagalo oko 140 izlagača iz šest zemalja – 
Privredu TK predstavljala Kantonalna privredna komora Tuzla

Privreda TK na sajmu u Bijeljini...

kukuruza” i “Savremeni trendovi u povrtarstvu”. Jedanaesti 
međunarodni poljoprivredni sajm ,,INTERAGRO 2012’ koji je u  
Bijeljini održan od 19.do 22.septembra 2012.godine, može se 
svrstati u grupu najznačajnijih poljoprivrednih manifestacija u 
Bosni i Hercegovini. Bijeljinski sajam poljoprivrede je atraktivno 
mjesto za prezentaciju i razvoj agrobiznisa. Od posebnog je 
značaja nastup preduzeća koja se svojim kvalitetom ističu na 
tržištu prehranbene industrije, poljoprivredne mehanizacije, u 
stočarstvu i drugim granama koje su vezane za agrar. Predsjednik 
Vlade Republike Srpske Aleksandar Džombić poručio je jna 
otvaranju sajma u Bijeljini da je Semberija zasigurno najveći 
poljoprivredni potencijal Srpske i da održavanje sajma “Interagro 
2012” u ovom gradu time ima i veći značaj. Istakao je da je 
Vlada RS-a to  prepoznala kroz svoje aktivnosti i kroz značajna 
strateška dokumenta, kao i kroz izdvajanja i subvencija koje daje 
na godišnjem nivou, obećavši podršku i u narednom periodu. 
Premijer RS podsjetio je da je poljoprivreda jedna od komparativnih 
prednosti RS, a da jedan od strateških pravaca jeste upravo 
poljoprivreda i proizvodnja hrane. Istkao je neophodnost novih 
tehnologija koje će omogućiti veću proizvodnju i konkurentnost, 
ne samo na domaćem, već i na inostranom tržištu. Podcrtao 
je značaj ulaganje u infrastrukturu i bolji odnos sa jedinicom 
lokalne uprave, kao i sinhronizacija u ulaganju sredstava kako bi 
Semberija, a time i Republika Srpska, imala na kraju koristi. On 
je napomenuo da je razvoj poljoprivrede izuzetno bitan, budući 
da je procjena međunarodne stručne javnosti da bi svijet za 20 

godina mogao ostati bez hrane. Upravo iz tog razloga je potrebno 
učiniti sve što je moguće kako bi se stvorio novi ambijent za 
poljoprivredne proizvođače kojima su prethodne tri godine bile 
teške za poljoprivredu i ostavile velike posljedice na poljoprivrednu 
proizvodnju. Pored premijera Džombića, brojnim posjetiocima 
sajma, izlagačima i poljoprivrednim proizvođačima obratili su 
se i ministar poljoprivrede, šumarstva i vodoprivrede Miroslav 
Milovanović, vršilac dužnosti gradonačelnika Bijeljine Mićo Mićić 
i Miladin Gavrić, direktor preduzeća "Grad", koje je organizator 
sajma. Pokrovitelji Sajma su Ministarstvo poljoprivrede, 
šumarstva i vodoprivrede Republike Srpske i Administrativna 
služba grada Bijeljina, a generalni sponzor "Bobar grupa". 
Sajam je zatvoren dodjelom nagrada i priznanja najuspješnijim 
izlagačima, te izvlačenjem nagrada za posjetioce sajam. 

• Privreda TK:

Privreda Tuzlanskog kantona je na ovoj sajmskoj manifestaciji 
izmala značajne predstavnike. Zajedničku izložbenu postavku 
Privrede TK koju je organizovala Kantonalna privredna komora 
Tuzla, činile su slijedeće fi rme: “Fana” d.o.o. Srebrenik,  “Meraklija” 
-  Destilacija MN Seona Srebrenik, “Piemonte” Tuzla, “Pivara” 
dd Tuzla, “Prerada i promet mlijeka” Tuzla, “Pro Pak” doo Tuzla, 
“Solana” d.d. Tuzla, “Veda-17. Portanaturea” Srebrenik, “Imel” 
Lukavac, “Helios” Banovići, “Voćni rasadnik” Srebrenik, “Mikron - 
Metalno” Lukavac, “Herceg” Srebrenik, “Tehnopak” Tuzla, “Indira” 
Gradačac, zatim Općina Tuzla, Turistička zajednica Tuzlanskog 
kantona i Kantonalna privredna komora Tuzla kao organizator. 
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Poslovni sistem RMK od 2.do 6. oktobra organizator je 19. 
Generalnog bh. sajma “ZEPS 2012.”. Organizatori su zadovoljni 
dosadašnjim aktivnostima i odzivom izlagača. “Uspjeli smo 
zadržati kolektivne izložbe privrede Slovenije, kao i većeg 
broja privrednika iz Češke Republike i Hrvatske. Obzirom na 
sve dublju krizu bit će veliki uspjeh ukoliko broj učesnika bude 
na prošlogodišnjem nivou”, izjavila je direktorica marketinga 
“ZEPS”-a Dževdana Hukeljić. Na dosadašnjih 18 generalnih bh. 
sajmova “ZEPS” učestvovalo je 9.008 izlagača, a odnos domaćih 
i inozemnih izlagača bio je 55:45 posto. Njihove je štandove 
na sajmištu Kamberovića polje obišao je 1.236.581 posjetilac. 
Na prošlogodišnjem Generalnom bh. sajmu učestvovalo je 355 
izlagača iz 23 države. I ove godine, kao i na nekoliko prethodnih, 
na sajmu ZEPS će biti predstavljena privreda Tuzlanskog 
kantona. Kantonalna privredna komora Tuzla kao organizator 
zajedničke postavke, okupila je slijedeće privredne subjekte: 
“Fana” d.o.o. Srebrenik,  “Meraklija” -  Destilacija MN Seona 
Srebrenik, “Piemonte” Tuzla, “Pivara” dd Tuzla, “Prerada i promet 
mlijeka” Tuzla, “Pro Pak” doo Tuzla, “Solana” d.d. Tuzla, “Veda-
17. Portanaturea” Srebrenik, “Imel” Lukavac, “Helios” Banovići, 
“Voćni rasadnik” Srebrenik, “Mikron - Metalno” Lukavac, “Herceg” 
Srebrenik, “Tehnopak” Tuzla, “Indira” Gradačac, “Borplastika 
Eko” Tuzla, “Tring” Gračanica, “Eko hrana Jukan” Gračanica, 
zatim Općina Tuzla i Turistička zajednica Tuzlanskog kantona.
Do kraja godine je u planovima Kantonalne privredne komore 

Sajamske aktivnosti... 

 KOMORA PRIPREMA JOŠ SAJAMSKIH NASTUPA

 Predstavljanje Privrede Tk na sajmu ZEPS 2012 u Zenici - Privreda 
TK bi trebala biti predstavljena na sajmu “Doboj Expo 2012” u oktobru – 

Dogovoren nastup na sajmu “Brčko 2012” u novembru -

Tuzla, organizovati zajedničke izložbene postavke na još dvije 
značajne sajamske manifestacije. Privreda Tuzlanskog kantona, 
za očekivati je, biće predstavljena na sajmovima u Doboju 
i Brčko Distriktu. “Doboj Expo 2012” je sajam na kojem je 
Komora organizovano predstavila privredne subjekte sa područja 
Tuzlanskog kantona i prošle godine. Ove godine,  16. po redu 
Međunarodni sajam malih i srednjih preduzeća, preduzetništva i 
fi rmi u osnivanju “Doboj Expo 2012” trebao bi imati više od 300 
izlagača, dakle, više nego prethodne godine kada ih je bilo 291. 
Također, očekuje se da će i broj stranih izlagača koji je na “Doboj 
Expu 2011” bilo 78, ove godine biti veći. Uglavnom na ovom 
sajmu izlažu fi rme iz Srbije, Hrvatske i Bosne i Hercegovine. 
Oko 10 hiljda posjetilaca u vrijeme trajanja sajma posjeti 
sajamske prostore i sadržaje na sajmaskoj površini od oko 
1200/750 m2 zatvorenog, 300/200 sajamski šatori i 500/400 
m2 otvorenog prostora. Kada je u pitanju program izlaganja, 
obuhvata sve proizvodne i uslužne djelatnosti malih i srednjih 
preduzeća, preduzetništva i fi rmi u osnivanju, mašine za obradu 
drveta i metala, alate, proizvode od plastike, drveta, metala, 
kamena, stakla itd., prehrambene proizvode, cvjećarstvo, 
hemijske proizvode, tekstil, proizvode od kože i obuće, 
namještaj, informacione tehnologije, automatiku i elektroniku,  
umjetničke zanate i dr. Organizator ove sajamske manifestacije 
koja će se održati od 17. do 20. oktobra je “Sajam Doboj”.
Još jedna značajna, izvanredno organizovana sajamska 
manifestacija, je sajam “Brčko 2012”. Riječ je o 11. 
Međunarodnom sajmu privrede koji će biti održan od 16. do 
20. novembra. I na ovom sajmu, koji organizuje Privredna 
komora Brčko Distrikta, učestvuju fi rme iz Srbije, Hrvatske i 

Bosne i Hercegovine. Prošle godine, na sajamskoj površini od 
2000 m2 zatvorenog i 1700 m2 otvorenog prostora, učestvovalo 
je 90 izlagača od čega 10 iz inostranstva. Ponudu iz  metalne 
industrije, prehrambena industrije, građevinarstva, visoke 
tehnologije, turizma, gastronomije, inovacija, izdavaštva, 
farmaceutske industrije, malog biznisa, tekstila i kože, 
bankarstva, osiguravajućih kuća itd., pogledalo je na 10. 
jubilarnom sajmu oko 6.000 posjetilaca. Ove godine, organizatori 
očekuju povećanje i broja posjetilaca i broja izlagača. Na sajmu 
“Ekobis” u Bihaću, predstavnici Kantonalne privredne komore 
Tuzla i Privredne komore Brčko Distrikta, dogovorili su nastup 
i predstavljanje Privrede Tuzlanskog kantona na ovoj značajnoj 
sajamkoj manifestaciji a u organizaciji zajedničke postavke koju 
tradicionalno priprema Kantonalna privredna komora Tuzla.

Izdavanje ATA karneta
TREĆI OBRAČUNSKI PERIOD

Nastavlja se izdavanje ATA karneta u Uredu Vanjskotrgovinske 
komore Bosne i Hercegovine u Tuzli pri Kantonalnoj privrednoj 
komori Tuzla. Podizanje dokumenata vrši se na mjestu gdje je 
zahtjev i podnesen. “Kada su u pitanju izdati ATA karneti i do-
datni listovim u periodu od 1. javgusta do 26. septembra kada 
je izvršen obračun, pristigla su 63 zahtjeva. Od toga je bilo 38 
zahtjeva za izdavanje ATA karneta i 25 zahtjeva za izdavana-
je dodatnih litova za ATA karnet. Od 38 zahtjeva za izdavanje 
ATA karneta 27 zahtjeva su podnijela fi zička lica iz sljedećih 
opština: Janja, Lukavac, Živinice, Zvornik, Tuzla, Kalesija, Sre-
brenik, Orašje, Bijeljina, , Brčko, Gradačac, a 11 zahtjeva su 
podnijele fi rme iz Tešnja, Brčkog, Bijeljine, Tuzle i Gradačca. 22 
fi zička lica podnijela su zahtjev za izdavanje dodatnih listova, 
a ostala 3 zahtjeva stigla su iz privrednih društva”, izjavila je 
Suada Rekić  stručni saradnik u Uredu za pružanje informacija 
o ATA sistemu i izdavanje ATA karneta Vanjskotrgovinske ko-
more u Tuzli. Sve dodatne informacije, kao i potrebne upute 
o ATA sistemu i obrasce, zainteresirani mogu pronaći na web 
stranici Vanjskotrgovinske komore BiH www.komorabih.ba ili di-
rektno – na osnovu dole navedenih kontakt informacija kao i 
u Uredu Vanjskotrgovinske komore Bosne i Hercegovine u Tu-
zli pri Kantonalnoj privrednoj komori Tuzla - Trg slobode bb – 
75000 Tuzla - Tel/fax. +387/35/258-266 i  Fax:+387/35/258-
271, Email: atatz@komorabih.ba -  kontakt osoba: Suada Rekić.
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BH Telecom  je  i ove godine, na  uobičajen način  podržao  
organiziranje, Međunarodnog sajma poljoprivrede i prehrambene 
industrije – Sajma šljive koji se  več tradicionalno održava u 
Gradačcu. Na kompleksnu  situaciju u   bosanskohercegovačkoj  
poljoprivredi upozorio je i premijer Vlade Tuzlanskog kantona Sead 
Čaušević uputivši  poziv svim poljoprivrednim proizvođačima, 
naučno-istraživačkim radnicima, svim privrednim subjektima  i 
predstavnicima vlasti da se zajednički uključe, kako bi iznašli 
najbolji način za rješavanje ovako teškog stanja. Direktor BH 
Telecoma Direkcije  Tuzla,  gospodin Miralem Jahić, je spemnost BH 
Telecoma da dijeli sudbinu bhprivrednika  potvrdio  pojašnjavajući 
razloge sudjelovanja BH Telecoma  na na ovakvoj vrsti sajma 
koja nije u direktnoj vezi s sajamskim eksponatima: „Naravno, 
mi nismo  proizvođači hrane, niti proizvdimo,  u  žem 
smislu  te riječi, mi pružamo usluge. Ali pružajući usluge,  
isto tako, indirektno proizvodimo nove vrijednosti, dajući 
najsavremeniju infrastrukturu  u oblasti  telekomunikacija, 
koja je  u osnovi  razvoja svih  proizvodnji u čemu se,  
između ostalog, i ogleda značaj preduzeća u cjelini.” 

BH TELECOM  JE  VODEĆI U PRUŽANJU NAJSAVREMENIJE 
INFRA STRUKTURE NA KOJOJ POČIVA PRIVREDA BIH

-   Pored  bogato opremljenih  štandova sa  prehrambenim 
proizvodima  čaki  i u o vako teškim uvjetima u poljoprivredi, bilo je 
i štandova  različitih  privrednih subjekata koji na indirektan način 
mogu  pomoći  poboljšanjima i u ovoj grani privredne djelatnosti - 

BH Telecom tradicionalno u Gradačcu...

Izvršni  direktor  Izvršne  direkcije za  razvoja polovanja BH 
Telecoma,   mr. Hamdo Katica  je, govoreći o planovima BH 
Telecoma uopće, posebno istakao  da će ova kompanija,    u 
predstojećem  periodu,  pojačanu  pažnju pokloniti   ovoj regiji, 
koja ima značajne resurse u poljoprivrednoj proizvodnji. To 
je dodatni razlog žašto  BH Telecom  i ovogišnji  Sajam prati 
postavljenjem svoga štanda, koji    osim što prezentira najnovije 
usluge, svojim sadržajem  zadnjih godina,  u dane održavanja 
Sajma, omogućava svim prisutnim i besplatno korištenje 
telekomunikacijskih  usluga. Najčešće korištena usluga  je 
svakako  besplatan pristup internetu. Osim  izlagača, direktnih  
učesnika Sajma, svečanosti otvaranja  su prisustvovali i 
predsjedavajući Predsjedništva BiH Bakir Izetbegović koji je  ove 
godine  zvanično i otvorio Sajam, te  dopredsjednik Federacije 
BiH Svetozar Pudarić, Ministri poljoprivrede Republike Hrvatske i 
Crne Gore Tihomir Jakovina i Tarzan Milošević, zamjenik ministra 
poljoprivrede Republike Tuske Kutibettin Azru, ministri iz Vijeća 
ministara BiH, Vlade Federacije BiH i Vlade Tuzlanskog kantona, 
zastupnici zakonodavne vlasti u BiH na svim nivioma te načelnici 
općina Tuzlanskog kantona te općina van kantona. BH Telecom 
je i ove godine urganizirao i prigodnu nagradnu igru za učesnike 
i posjetioce sajma i tom prigodom podijelio vrijedne nagrade. 

 
•Poštovani korisnici!

Pred Vama se nalazi web kontakt forma koja je namijen-
jena pravnim licima koja žele na ovaj način ugovoriti posjetu 
menadžera velikih korisnika u vezi sa prezentacijom sljedećih 
usluga BH Telecom-a: Toptim VPN, IP Centrex, IP MPLS i BiH-
Pak. NA   stranici   BH TELECOMA  http://www.bhtelecom.ba/  
- Usluge –poslovni korisnici  ili jednostavnim pozivom na broj   
035  360 100 za Tuzlu.
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Privreda Tuzlanskog kantona je u prvih pola godine 2012.godine u odnosu na isti period 2011. ostvarila rast industrijske proizvodnje od 3%. 
Prema glavnim industrijskim granama, pad je zabilježen u proizvodnji energije ( -21,2%),  kapitalni proizvodi (-20,3%), netrajni proizvodi za 
široku potrošnju (-10,7%) i intermedijarni proizvodi osim energije (-2,0%) dok je rast proizvodnje zabilježen jedino kod  trajnih proizvoda 
za široku potrošnju (104,7%). U šesnaest privrednih grana je došlo do pada proizvodnje u prvoj polovini 2012.godine u odnosu na isti period 
prošle godine, dok je rast ostvaren u samo sedam privrednih grana i to kod vadjenja ostalih ruda i kamena, proizvodnji tekstila, proizvodnje 

hemikalija, proizvoda od gume, baznih metala, proizvodnja ostalih prevoznih sredstava i namještaja i ostale prerađivačke industrije. 

Kretanja u privredi TK...

INDUSTRIJSKA PROIZVODNJA NA PODRUČJU TUZLANSKOG KANTONA

U prvih sedam mjeseci 2012. godine iz Tuzlanskog kantona ukupno je izvezeno proizvoda  u vrijednosti od 571.749.000 KM što je u 
odnosu na isti period prošle godine manje za 15,14%. U isto vrijeme je došlo i do pada uvoza od 12,18% te je uvezeno roba u vrijednosti 
od 726.288.000 KM. Pokrivenost uvoza izvozom je 78,72%, a u istom periodu prošle godine je bila 81,47%. Vanjskotrgovinski defi cit je 
154.540.000 KM. Rast izvoza je ostvaren kod izvoza hrane i pića, industrijskih materijala, kapitalnih proizvoda i proizvoda za široku 
potrošnju, dok je do pada došlo kod izvoza goriva i maziva i transportnih sredstava i njihovih dijelova. Rast uvoza u odnosu na isti period 
prošle godine u Tuzlanski kanton je zabilježen kod uvoza proizvoda za široku potrošnju i industrijskih materijala dok je kod uvoza hrane i

pića, goriva i maziva, kapitalnih sredstava i transportnih sredstava i dijelova došlo do pada uvoza.

Najznačajniji vanjskotrgovinski partneri Tuzlanskog kantona su Njemačka, Slovenija, Italija, Hrvatska i Austrija. Prema podacima 
Federalnog zavoda za statistiku u junu 2012.godine u Tuzlanskom kantonu je bilo zaposleno ukupno 81.042 osoba. Prerađivačka industrija 
i trgovina zapošljavaju najviše osoba. Prema podacima Federalnog zavoda za zapošljavanje, u julu 2012.godine je registrovano 96.898 
nezaposlene osobe ili 0,88% više u odnosu na juni 2012. Prema stručnoj spremi, najviše je KV i NKV radnika, a slijede osobe sa srednjom 
stručnom spremom.  Prosječna neto plata u Tuzlanskom kantonu iznosi 743,64 KM što je ispod prosjeka Federacije BiH. U odnosu na 
kantonalni prosjek iz 2011.godine, došlo je do rasta neto plaća za 1,4% i bruto plaća za 1,6%. Najviše prosječne neto plate u Tuzlanskom 

kantonu su u sektoru proizvodnje i opskrbe el.energijom, plinom i vodom, dok su najniže prosječne neto plate u trgovini.

STRUČNA SLUŽBA
     

KANTONALNE PRIVREDNE
     

KOMORE TUZLA

 ZAPOSLENI NEZAPOSLENI
VI 2011 82.865 93.353
VII 2011 83.290 93.696

VIII 2011 83.000 94.739
IX 2011 82.932 94.089
X 2011 83.784 94.529
XI 2011 82.405 94.723
XII 2011 81.850 95.194

I 2012 81.061 96.057
II 2012 80.828 96.004
III 2012 80.916 95.669
IV 2012 80.949 95.878
V 2012 81129 95.691

VI 2012 81.042 96.052
VII 2012  -  96.898

 





Zbog Vas želimo biti još bolji!
Uz novo ime i nove pogodnosti. Od sada, izuzetno povoljna ponuda elektronskog, mobilnog 
i SMS bankarstva za zi ka lica, uz jedinstvenu naknadu za sva tri servisa. 
Ja a, stabilnija i sigurnija NLB Banka, Vama na usluzi 24 sata. 

www.nlb.ba Kontakt centar: 035 259 259

NLB Klik


